



جامعة الإمام عبد الرحمن بن فيصل  
IMAM ABDULRAHMAN BIN FAISAL UNIVERSITY

برنامج ماجستير التربية في الإرشاد النفسي

Master of Education in Counseling Psychology

كلية التربية

قسم علم النفس

## ملحق (١) ملخص البرنامج باللغة العربية

أولاً: الجبة المقدمة للبرنامج :

- ١- مسمى البرنامج: ماجستير التربية في الإرشاد النفسي
- ٢- اسم المؤسسة: جامعة الإمام عبد الرحمن بن فيصل .
- ٣- الكلية/ القسم : كلية التربية - قسم علم النفس .
- ٥- التخصص العام: ماجستير التربية
- ٦- التخصص الدقيق: الإرشاد النفسي
- ٧- أسلوب الدراسة مسار: المقررات الدراسية والرسالة.(٣٦ ساعة معتمدة)
- ٧- أسلوب الدراسة مسار: المقررات الدراسية والمشروع البحثي.(٣٦ ساعة معتمدة)
- ٨- الدرجة العلمية للبرنامج ماجستير التربية في الإرشاد النفسي.

ثانياً : رؤية ورسالة البرنامج وأهدافه :

## أ. رؤية البرنامج:

تخريج متخصصين في مجال الإرشاد النفسي على درجة عالية من التميز وقادرون على المنافسة محلياً وإقليمياً.

## ب. رسالة البرنامج

إعداد مختصين ومستشارين في الإرشاد النفسي يعملون على تحسين تكييف الأفراد في محيطهم، وتحسين قدرتهم في التعامل مع الضغوط النفسية وإدارتها ضمن مجالات الحياة المتنوعة، ودعم رؤية المملكة من خلال برامج تحسين جودة الحياة، ومساندة المجتمع المحلي من خلال برنامج دراسي متطور يستجيب للتوقعات العالية في إعداد وتدريب أخصائي الإرشاد النفسي.

## ج. أهداف البرنامج:

١. التزويد بمعارف عميقة في نظريات ومفاهيم الإرشاد النفسي والفنيات المتصلة بها. (يرتبط بها مخرج ١، ٢)
٢. التدريب على استخدام استراتيجيات الدعم النفسي المستندة الى قاعدة معرفية وبحثية متينة والتفكير بأسلوب علمي يضمن حل المشكلات (يرتبط بها مخرج ٣)
٣. تأهيل مختصين لتحقيق المعايير المهنية ومراعاة المسؤولية الأخلاقية في المواقف الارشادية والبحثية. (٤)
٤. التواصل لفظياً وكتابياً باستخدام المفاهيم النفسية الملائمة التي تراعي المرحلة العمرية والفروق الفردية. (٥، ٦)

٥. تشكيل الهوية المهنية لأخصائي الإرشاد النفسي وإعداده مهارياً لتطبيق معارفه في المجال المهني الذي يستهدفه. (٧، ٨)

### ثالثاً: شروط القبول في البرنامج:

يشترط للقبول في البرنامج ما يلي:

١. استيفاء المتقدم لجميع شروط اللائحة الموحدة للدراسات العليا في الجامعات السعودية، وفقاً لنص المادة الخامسة عشرة من اللائحة.
٢. أن يكون المتقدم /المتقدمة حاصلاً على درجة البكالوريوس تخصص علم النفس أو تربية الخاصة من كلية التربية، أو تخصص علم نفس من كلية الآداب من إحدى الجامعات السعودية، أو الجامعات المعترف بها، بتقدير (جيد جداً) على الأقل .
٣. حصول المتقدم /المتقدمة على دبلوم عال في الإرشاد وبتقدير (جيد جداً) على الأقل لغير المختصين بعلم النفس أو التربية الخاصة من كلية التربية أو تخصصات من كليات غير تربوية.
٤. اجتياز المتقدم /المتقدمة لاختبار القبول (التحريري)، والمقابلة الشخصية التي يجربها القسم.
٥. حصول المتقدم/المتقدمة على اختبار القدرات للجامعيين.
٦. استيفاء المتقدم/ المتقدمة أي شروط أخرى يضعها مجلس القسم.

### رابعاً: الخطة الدراسية للبرنامج:

يشتمل مسار المقررات الدراسية والرسالة، ومسار المقررات الدراسية والمشروع البحثي لكل منهما (٣٦) ساعة معتمدة موزعة على أربعة فصول؛ الفصول (الأول والثاني والثالث) تكون مشتركة في المسارين على النحو الآتي:

أ- العام الدراسي الأول

جدول (٢٣) المستوى الأول (مسار المقررات الدراسية والرسالة، ومسار المقررات الدراسية والمشروع البحثي)

Course Number	Course Name	الوحدات			اسم المقرر	رمز ورقم المقرر
		عملي	نظري	المعتمدة		
PSYCO 600	psychological Counseling	-	٢	٢	الإرشاد النفسي	نفس ٦٠٠
PSYCO 604	Theories of Human Development	-	٢	٢	نظريات النمو الإنساني	نفس ٦٠٤
EDFO 607	Islamic Educational Thought	-	٢	٢	الفكر التربوي الإسلامي	أصو٧٠٦
PSYCO 608	psychological Disorders	-	٣	٣	الاضطرابات النفسية	نفس ٦٠٨
Total		-	٩	٩	المجموع	

جدول (٢٤) المستوى الثاني (المقررات الدراسية والرسالة، ومسار المقررات الدراسية والمشروع البحثي)

Course Number	Course Name	الوحدات			اسم المقرر	رمز ورقم المقرر
		عملي	نظري	المعتمدة		
PSYCO 612	Counseling Theories : Techniques and Practices	-	٢	٢	نظريات الإرشاد النفسي وتطبيقاتها	نفس ٦١٢
PSYCO614	Assessment in Counseling	-	٣	٣	التقييم في الإرشاد	نفس ٦١٤
PSYCO 616	Ethical and Legal Issues in Counseling	-	٢	٢	قضايا أخلاقية وقانونية في الإرشاد	نفس ٦١٦
EDFO 691	Educational Research	-	٣	٣	البحث التربوي	أصو ٦٩١
<b>Total</b>			<b>١٠</b>	<b>١٠</b>	<b>المجموع</b>	

## ب- العام الدراسي الثاني

جدول (٢٥) المستوى الثالث (المقررات الدراسية والرسالة، ومسار المقررات الدراسية والمشروع البحثي)

Course Number	Course Name	الوحدات			اسم المقرر	رمز ورقم المقرر
		عملي	نظري	المعتمدة		
PSYCO 620	Designing Counseling Programs	-	٢	٢	تصميم البرامج الإرشادية	نفس ٦٢٠
PSYCO 622 or PSYCO624	Elective Major Course	-	٢	٢	تخصص اختياري	نفس ٦٢٢ أو نفس ٦٢٤
PSYCO 628	Practicum (1) in psychological Counseling	٤	-	٢	تطبيقات ميدانية في الإرشاد النفسي (١)	نفس ٦٢٨
PSYCO 692	Educational Statistics	-	٣	٣	الإحصاء التربوي	نفس ٦٩٢
<b>Total</b>		<b>٤</b>	<b>٧</b>	<b>٩</b>	<b>المجموع</b>	

## جدول (٢٦) المقررات الاختيارية Elective Course

Course Number	Course Name	الوحدات			اسم المقرر	رمز ورقم المقرر
		عملي	نظري	المعتمدة		
PSYCO 62٢	Positive Psychology	-	٢	٢	علم النفس الإيجابي	نفس ٦٢٢
PSYCO 62٤	Crisis and Trauma Counseling	-	٢	٢	إرشاد الأزمات والصدمات	نفس ٦٢٤
<b>Total</b>		-	-	-	<b>المجموع</b>	

## جدول (٢٧) المستوى الرابع (مسار المقررات الدراسية والمشروع البحثي فقط)

Course Number	Course Name	الوحدات			اسم المقرر	رمز ورقم المقرر
		عملي	نظري	المعتمدة		
PSYCO 62٦	Group Counseling	-	٣	٣	الإرشاد الجمعي	نفس ٦٢٦
PSYCO 629	Practicum (2) in psychological Counseling	٤		٢	تطبيقات ميدانية (٢) في الإرشاد النفسي	نفس ٦٢٩
PSYCO ٦٩٨	Research Project		٣	٣	مشروع بحثي	نفس ٦٩٨
<b>Total</b>		٤	٦	٨	<b>المجموع</b>	

## جدول (٢٨) المستوى الرابع (مسار المقررات الدراسية والرسالة فقط)

Course Number	Course Name	الوحدات			اسم المقرر	رمز ورقم المقرر
		عملي	نظري	المعتمدة		
PSYCO 629	Practicum (2) in psychological Counseling	٤	-	٢	تطبيقات ميدانية (٢) في الإرشاد النفسي	نفس ٦٢٩
PSYCO 699	Thesis	-	٦	٦	الرسالة	نفس ٦٩٩
<b>Total</b>		٤	٦	٨	<b>المجموع</b>	

## ملحق (٢) ملخص البرنامج باللغة الإنجليزية

### Master of Education in Counseling Psychology

College of Education  
Psychology Department  
2018

- **First : Basic Information of the provider :**

- 1- **Program name:** Master of Education in Counseling psychology.
- 2- **University name :** Imam Abdulrahman Bin Faisal
- 3- **College / department:** College of Education, Psychology Dept.
- 4- **General Specialization:** Master of Education in Counseling psychology.
- 5- **Specialization:** Counseling Psychology.
- 6- **The Education system :**  
Courses and Thesis Track ( 36 Accredited Hours)  
Courses and Research Project Track : Courses (36 Accredited Hours )
- 7- **Type of program :** Master's degree specialized in counseling psychology.

- **Second : The program's vision , mission and goals :**

- **The program's vision :**

Seeking to graduate specialized professionals in the field of counseling psychology with excellence level locally and regionally.

- **Program mission :**

Prepare a specialized manpower to practice psychological counseling on a scientific and practical basis that would qualify them to work in the field of school counseling, and being able to compete through the program, in addition to responding effectively to the needs of the Saudi society and the problems of the school field under the standards of academic excellence and quality.

- **Program Goals :**

The program aims to accomplish the following:

- Provide students with a broad base of theories, techniques, and the recent studies in the field of counseling psychology.
- Expose students to the applied and the practical ability to work efficiently with the counseling groups in the field of counseling psychology through the field practices.
- Train students how to prepare and design research and scientific investigations in counseling psychology setting.
- Qualify students to complete higher education studies to join a Ph.D. program in counseling psychology, meet the needs and desires of many graduates with bachelor degree from the eastern region in Saudi Arabia from different academic specialization who wish to continue graduate studies in counseling psychology.
- Provide students with a scientific background about the Islamic view of human behavior in the field of counseling psychology.

- **Third : Program study requirements:**

The admission in this program requires the following :

- The applicant should meet all the unified regulations of the graduate studies in Saudi universities in accordance with the article15th in the regulations.
- The applicant is required to have a Bachelor's degree in psychology or special education from the college of education or Bachelor's degree in psychology from the college of arts, which is obtained from a Saudi university or an accepted university from the Ministry of Education with a very good GPA .
- A Diploma in counseling with a very good GPA is required for non- specialties Bachelor's degree, or non- specialties areas with a Bachelor's degree in education.
- The applicant should pass the admission test (written ) and the interview with the department.
- The candidate should have the QIYAS test that is specialized for the graduate level.
- The applicant should maintain any other terms that the department might ask.

- **Forth : Program Courses :**
- The suggested courses for the postgraduate program :

Course No.	Course Title	Credits (Cr. Hr.)			Prerequisite
		Th.	Pr.	Total	
<b>A- Compulsory Courses:</b>					
PSYCO 600	psychological Counseling	2		2	
PSYCO 604	Theories of Human Development	2		2	
PSYCO 608	Psychological Disorders	3		3	
PSYCO 612	Counseling Theories : Techniques and Practices	2		2	
PSYCO 614	Assessment in Counseling	3		3	
PSYCO616	Ethical and Legal Issues in Counseling	2		2	
PSYCO 620	Designing Counseling Programs	2		2	
PSYCO 692	Educational Statistics	3		3	
PSYCO 626	Group Counseling **	3		3	
PSYCO 62A	Practicum (1) in psychological Counseling		4	2	
PSYCO 629	Practicum (2) in psychological Counseling		4	2	
<b>B- Elective Courses</b>					
PSYCO622	Positive Psychology	2		2	
PSYCO624	Crisis and Trauma Counseling	2		2	
<b>C- Thesis or Research Project</b>					
PSYCO 699	Thesis*	6		6	
PSYCO 69A	Research Project **	3		3	
<b>D- Courses from other departments contained in draft of program (if any)</b>					
EDFO 607	Islamic Educational Thought	2		2	
EDFO 691	Educational Research	3		3	

\* Courses and Thesis track, \*\*: Courses and Research Project track